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5. volební období

výbor pro veřejnou správu a regionální rozvoj
________________________________________________________________

PODVÝBOR PRO REGIONÁLNÍ ROZVOJ 
A VYUŽÍVÁNÍ FONDŮ  EU

 Zápis 
ze 6. schůze, která se konala 
ve středu dne 14. května 2009

od 14,30 hodin 
v budově Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky,

 zasedací místnosti VSR, místnost B 211

Přítomni: dle prezenční listiny.
Schůzi řídil: Ing. Jiří Petrů - předseda podvýboru.

14,30 hodin:

1. Přehled čerpání finančních prostředků EU za období 2004 - 2006.
Předkladatel: Ministerstvo pro místní rozvoj

Petrů: Zahájení jednání podvýboru.

Vondruška: Překladatelská zpráva k období 2004-2006. Počet podaných projektů je uspokojivý.
Schválené projekty jsou také na dobré úrovni. Projekty proplacené na národní úrovni -  je co
dohánět. Chceme se sejít se všemi partnery v ROPech, zavedeme pracovní schůzky s ostatními
resorty. Dalším bodem je komunikace s Bruselem. Je nutné navázat  jiné než oficiální vztahy.
Začínáme  zpracovávat  audit,  jak  zjednodušit  pravidla.  Během  dvou  tří  týdnů  by  měl  být
dokončen.

Koliba (nám.): Dostali jste dva materiály. Mluvíme o období N + 2, nakonec bylo toto  období
prodlouženo do 30. 6. 2009. Čísla, která zde máte uvedena nejsou čísly konečnými. Celkově byla
alokována částka přibližně 45 miliard korun. ČR již vyčerpala výdaje z 82%, ale toto číslo není
konečné. Podle kontrol máme avizováno, že se kontrolní systémy nesetkávají s problémy, které
by měly za výsledek vrácení částek.  Problém je u čerpání MZE, ale ostatní resorty problémy
nemají. Vliv na tyto částky má samozřejmě kurz české měny k Euru. Problematika přealokace -
státní rozpočet s ní počítá.

Petrů:  OP lidských zdrojů je na tom nejhůře a  nejpomalejší je čerpání ze  Sociálního fondu.
Poprosil bych o komentář k této věci. Otázka vyhodnocování rizikových projektů – OP průmysl a
podnikání, zde bylo asi 30% rizikových projektů. 

Koliba (nám.):  Po  konzultaci s Evropskou komisí není možné udělat  celoplošné zabezpečení,
které  by  se  týkalo  všech,  ale  je  možné  změnit  podmínky,  za  kterých  byl  daný  program



poskytován.  Je  možnost  změkčit  podmínky, děje  se  to  ale  samozřejmě individuálně  nikoliv
plošně. OP lidské zdroje – nyní nejsme schopni podat přesné informace, ale dodáme je v nejbližší
době.

Krupka: Zmínil jste se o možnosti dočerpání. Je tedy možné dočerpat částku v průběhu celého
roku,  nejenom do pololetí ? Dotaz  ohledně kursového rozdílu. Z pohledu obecné kontroly je
předpoklad, že všechny podmínky jsou naplňovány, takže nehrozí vracení těch částek ?

Koliba (nám.): K prvnímu dotazu – 30.6 je termín konečný. 30.6 můžu naposledy jako žadatel
proplatit  poslední fakturu.  Ohledně kursových rozdílů bylo jednáno s MF, např.  MZE dostalo
dotace na pokrytí těchto ztrát.  Některé projekty již byly dotovány na kursovou ztrátu. Pětiletá
lhůta zůstává zachována. Pro každý projekt platí pětiletá lhůta. 

Šmíd: Objem finančních prostředků, který je v současné době čerpán, koresponduje i s plněním
monitorovacích ukazatelů, kterými se zavázala ČR. Máte signály, že by docházelo k vracení již
schválených programů v rámci jednotlivých již schválených programů?

Koliba: Nevíme o tom, že by docházelo k vracení. U období 2004-2006 je plnění v pořádku.
K současnému období – je to zatím zpožděné, ale zdaleka nejsme jediným státem, který se potýká
s touto prodlevou.

Vondruška: Klíčové pro úspěch je jakou řídící orgány poskytnou podporu žadatelům, je někdy
problém ohledně složitosti.

Petrů: Usnesení č. 7:
I. Bere na vědomí zprávu o stavu čerpání finančních prostředků EU za období 2004 –2006.
II. Doporučuje výboru pro veřejnou správu a regionální rozvoj, aby požádal MMR o zaslání aktuální
informace týkající se čerpání prostředků ze Sociálního fondu EU a OP rozvoj lidských zdrojů a o
zaslání Informace o stavu čerpání prostředků  EU k termínu 30. 6. 2009.
III. Pověřuje  předsedu podvýboru, aby s tímto usnesením seznámil výbor pro veřejnou správu a
regionální rozvoj.
Hlasování:    ANO 5  NE 0 zdržel 0    přítomno 5 přijato

2. Aktuální stav monitorovacího systému čerpání fondů EU.
Předkladatel: Ministerstvo pro místní rozvoj

Vondruška: Úvodní slovo. Chci prověřit všechny tři složky monitorovacího systému. Od toho se
odvinou  i  další  právní  a  finanční  otázky.  Byly  narovnány  vztahy  mezi  ministerstvem  a
dodavatelem systému. Nejsou ale narovnány vztahy mezi ČR a Evropskou komisí. Chybí nám
doklad o  transparentnosti výběru systému, který by Evropská komise uznala, abychom mohli
uplatnit veškeré výdaje spojené s provozem. 

Koliba (nám.): V materiálu je stručně shrnuta historie pořízení systému. Od listopadu 2008 nebyly
uhrazeny faktury za bezsmluvní fungování. Úřadem pro hospodářskou soutěž bylo konstatováno
porušení smluvního vztahu (od r. 2004). Veškeré právní vztahy byly považovány za bezplatné a
byly ukončeny k 31.12 2008. V současné době je uzavřena dohoda o vyrovnání a byla uzavřena
provizorní servisní smlouva, která zaručuje, že systém bude provozován. Následně byla uzavřena
smlouva o provozování. Nyní je systém funkční, je zajištěn a je připravována servisní smlouva už
na náš systém na dobu než dojde ke konečnému vyřešení ohledně monitorovacího systému.

Petrů: Zpráva o aktuálním stavu je zpracována poměrně přehledně. Systém MSC 2007. Nyní je
stav takový, že jsou provozovány různé systémy na MMR, MŽP, MPO, SFŽP. Dotaz ohledně
MZE.  Dotaz  na  pana  ministra,   kterou  variantu  nápravy  právních  vztahů  na  provoz



monitorovacího  systému  preferuje.  Zda  výběrové  řízení  na  úrovni  celého  systému  nebo
rozšířením již vytendrovaného systému provozovaného na úrovni např. MPO. 

Vondruška:  Nejsme  naklonění  žádné  cestě.  Právně  to  zvažujeme  a  necháme  si  zpracovat
stanoviska,  která  cesta  by  byla  možná  z hlediska  právních  vztahů  s těmi  subjekty.  Bude
následovat jednání v Bruselu, která budou výchozí pro certifikaci a následné uznávání nákladů.
Existují dvě cesty, obě zvažujeme. Přikloníme se k té, která bude blíž k uznatelnosti nákladů.

Krupka: Ve zprávě mi chybí ekonomické aspekty nejenom vyrovnání, ale i následujícího vývoje.
Není zde zmínka, kdo to provozuje a s kým to bylo narovnáno. V určité době byly vygenerovány,
práce propláceny, když byl přijat tender, tak se počítalo s určitým objemem prostředků. Otázka
narovnání. Měla by se vypracovat určitá analýza, jaké z toho můžou vyplývat kroky a jaké vy
budete fakticky činit. Jaké závazky a peníze, to z toho nevíme.

Vondruška: Právě proto,  že se nejedná o málo prostředků, proto nebudeme překotně vypisovat
zakázku. To, že to bude stát více, než kdyby bylo dříve transparentně vybráno, to je nepochybné,
ale budeme se snažit udržet to v rozumné míře.

Krupka: Nikdo neví, jak se budou vyvíjet ty programy, systémy budou nadále fungovat. Závazek
může být delší než jen do roku 2013.

Plachý (nám.):  Materiál byl zaslán v pondělí, kdy bylo do  funkce uvedeno nové vedení. Pan
ministr  by se  chtěl  sejít  s představiteli ROPů,  tak  abychom měli informace a  aby se hledala
optimální funkčnost v tomto systému. Měli bychom směřovat k tomu, aby byl jeden monitorovací
systém

Sivera: Máte představu jak dlouho ta analýza bude trvat?

Vondruška: Přibližně jeden měsíc. 

Petrů: Mluvíme tedy o monitorovacím systému, který bude fungovat do roku 2020. Dotaz na
MZE?

Koliba: MZE používá systém založení na platformě SAP. Nemám informace ohledně nějakých
potížích. 

Petrů:  Mám informace,  že provoz tohoto  systému na MZE stojí ročně 460 mil. Kč. V rámci
ekonomických údajů bych se rád dozvěděl i tyto věci.

Krupka: Chybí mi tam ta ekonomika, konkrétní uvedení těch partnerů. Byla tendence že NUTSy,
chtěli vstoupit  do tohoto  procesu. Do měsíce tedy bychom mohli obdržet  materiál ohledně té
ekonomické oblasti.

Vondruška: Zajímá nás ekonomická a finanční náročnost do roku 2020.

Petrů: Návrh usnesení č. 8:
I. Bere na vědomí zprávu o aktuálním stavu monitorovacího systému čerpání fondů EU.
II.  Doporučuje výboru pro  veřejnou správu a  regionální rozvoj,  aby požádal MMR o  zasílání
měsíčních informací o  aktuálním stavu monitorovacího systému čerpání fondů EU,  doplněného
o ekonomické údaje a informace o subjektech provozujících monitorovací systém.
III. Pověřuje  předsedu podvýboru, aby s tímto usnesením seznámil výbor pro veřejnou správu a
regionální rozvoj.
Hlasování:    ANO 5  NE 0 zdržel 0    přítomno 5 přijato



Děkuji za účast a končím dnešní jednání.

•    Ukončení podvýboru v 16,00 hodin. 

Zapsala: Petra Čížkovská
Odpovídá: Mgr. Miroslav Wolf, organizační tajemník.

Ing. Jaroslav Krupka v.r.                                         Ing. Jiří P e t r ů  v . r .
ověřovatel         předseda podvýboru


